
 

 

  

 

Side 2 / / 

Referat af kredsra dsmøde den 9. juni 
2021 
 
Mødet blev afholdt på rådhuset i Ikast  

 
 

Deltagere:  

Fra Ikast-Brande kommune: 

Borgmester Ib Lauritsen   
Kommunaldirektør Flemming Storgaard   
 

Fra politiet: 

Helle Kyndesen Politidirektør 
Claus Hilborg  Chefpolitiinspektør 
Kåre Skjæveland Chefanklager 
Lars Kirkegaard  Stabschef (referent) 
Karin Jønler  Afdelingschef for Politiets Administrative Center 
 
 
 

Dagsorden:  
 

1. Generel orientering fra Politiet, herunder drøftelse af indsatsen på Udrejsecenter 
Kærshovedgaard og Politiets administrative Center.   

 
2. Drøftelse af udvalgte initiativer fra flerårsaftalen: 

I. Politigarantier 
II. Vold i nære relationer 

III. Nærpolitistationer 
IV. Kommunale tryghedsvagter 

 
3. Trygt natteliv 

I. Udviklingen på anmeldelser om vold i nattelivet 
II. Længden af alkoholbevillinger til diskoteker og værtshuse med udvidet åbningstid 

 
4. Drøftelse af samarbejdsplan og status på handleplaner – herunder om kommunen har 

ønskerom/forslag til fælles initiativer mellem politi og kommune  
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5. Drøftelse af kriminalitetsbilledet i kommunen på baggrund af aktuelt kredsrådsskema – 
herunder status på rocker/bandesituationen 
 

6. Eventuelt 
 

Borgmester Ib Lauritsen bød velkommen og Helle Kyndesen takkede for invitationen og for det 
gode samarbejde med Ikast-Brande Kommune, også på lokalrådsniveau.  
 

Ad 1:  
 
Helle Kyndesen redegjorde for den politimæssige indsats på Kærshovedgaard, ligesom der blev 
orienteret om erfaringerne med håndhævelse af overtrædelse af kontrolforpligtelserne, herunder 
de strafskærpelser, der er blevet besluttet på området for kontrolforpligtelserne, og hvad det 
betyder overfor de udlændinge, der opholder sig på Kærshovedgaard.  
 
Helle Kyndesen orienterede endvidere omkring den tryghedsskabende indsats i lokalområdet 
omkring Kærshovedgaard. I den forbindelse er politiet meget opmærksom på situationen, 
herunder også i forhold til den oplevede utryghed, der opstår i forskellige situationer. Borgmester 
Ib Lauritsen oplyste, at han var glad for politiets indsats vedr. Kærshovedgaard. Situationen har 
mange konsekvenser for lokalområdet, og det har også betydning for værdien af ejendomme, der 
ligger tæt op ad Kærshovedgaard.  
 
Claus Hilborg oplyste, at der var stor pressemæssig bevågenhed vedrørende Kærshovedgaard. Helt 
konkret er der lige nu et fokus på beboervinklen. Claus Hilborg redegjorde endvidere for 
kriminalitetsbilledet omkring lokalområdet, der generelt har og er et lavfrekvensområde for 
kriminalitet.  
 
Lige nu pågår der arbejde med tryghedsambassadører i lokalområdet og i samarbejde med 
borgere og samarbejdspartnere, og der er fokus på at danne et retvisende efterretningsbillede. 
Her differentieres der blandt andet mellem anmeldelser om kriminalitet og hændelser om 
utryghed i lokalområdet og tillige på Kærshovedgaard. Der er også indsat ekstrapatruljer, der 
patruljerer i lokalområdet.  
 
Borgmester Ib Lauritsen oplyste, at der er oplysninger om, at grupperinger fra Kærshovedgaard 
danner relationer med andre grupperinger i andre byer i nærheden, herunder i Bording og i 
Herning.  
 
Kommunaldirektøren Henrik Storgaard oplyste, at der er et rigtig godt samarbejde med politiet, og 
at Ikast-Brande Kommune er trygge og komfortable med politiets indsats i området.   
 
Claus Hilborg orienterede herefter om det generelle kriminalitetsbillede. Der henvises til pkt. 5.      
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Helle Kyndesen oplyste, at der er udarbejdet en samarbejdsplan og en årsberetning, hvor man kan 
orientere sig om de aktuelle fokusområder samt om de lidt større begivenheder i 2020 i Midt- og 
Vestjyllands Politi. 
 
Helle Kyndesen orienterede desuden om, at Covid-19 situationen også hos politiet har fyldt rigtig 
meget både internt og eksternt. Mange af arbejdsopgaverne i politiet i 2020 har været præget af 
Covid-19 situationen, blandt andet i forbindelse med ekstra patruljeringer, minkindsatsen ligesom 
politiet har haft en stor vejledningsopgave over for borgere og virksomheder. 
 
Helle Kyndesen orienterede desuden om politiets færdselsindsats, herunder om de nye regler 
omkring vanvidskørsel, som foreløbig har givet anledning til i alt 17 beslaglagte biler i 
politikredsen. Kåre Skjæveland redegjorde kort for en frisk dom i politikredsen, hvor der blandt 
andet var idømt fængselsstraf og konfiskation af motorcykel.  
 
Helle Kyndesen orienterede endelig om, at Rigspolitiet har opfordret politikredsene til at drøfte 
spørgsmålet om genopdragelsesrejser i Kredsrådet, da kommunerne er en vigtig aktør i forhold til 
at identificere de børn og unge, som kan være i målgruppen for sådanne rejser. Emnet vil tillige 
blive drøftet i lokalrådene og i netværkssamarbejdet omkring æresrelaterede forbrydelser. 
 
Karin Jønler orienterede om opgaverne i Politiets Administrative Center.  
 

Ad 2:  
 
Helle Kyndesen orienterede om den nye flerårsaftale, som sætter rammerne for politiets og 
anklagemyndighedens område.  
Det er herunder besluttet, at Rigspolitiet skal minimeres og frem over arbejde på en anden måde, 
hvilket blandt andet betyder større ansvar decentralt til de enkelte politikredse.  
Der skal desuden etableres en ny national efterforskningsenhed, som skal samle mange af de 
specialiserede efterforskningsafdelinger, som nu blandt andet er placeret i Rigspolitiet.  
 
Formålet med ændringen er blandt andet at styrke det tværgående samarbejde i de specialiserede 
efterforskningsenheder, eksempelvis i forbindelse med indsatsen mod IT-kriminalitet. 
 
Det forventes, at den nye enhed bliver etableret på 2 fysiske lokaliteter, 1 i Østdanmark og 1 i 
Vestdanmark.         
 
Helle Kyndesen orienterede desuden om følgende elementer fra flerårsaftalen:  
 
Ad 2 I: Politigarantier:  
Dette initiativ indebærer en forventningsafstemning med borgerne om, hvad man kan forvente af 
politiet inden for følgende områder: Indbrud i private hjem, vold, voldtægt og narkosalg omkring 
skoler.  
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Garantien indebærer blandt andet, at politiet er forpligtet til at rykke ud straks til igangværende 
indbrud og ved anmeldelser om vold, voldtægt og narkosalg ved skoler, hvis der er akut brug for 
politiet, eksempelvis hvis gerningsmanden fortsat er til stede.  
 
Initiativet vedrørende politigarantier skal implementeres i indeværende år.   
   
Ad 2 II: Vold i nære relationer: 
Initiativet indebærer blandt andet, at politiet skal blive endnu bedre til at screene sager på dette 
område og være klar til at sætte ind, hvis der tegner sig et mønster eksempelvis i et 
samlivsforhold.  
 
Der etableres en ny enhed i politikredsen, som skal have indgående kendskab til området. Den nye 
enhed skal blandt andet undervise politifolk og anklagere og dermed bidrage til en større 
forståelse af de reaktioner, et offer for vold eller voldtægt kan udvise. 
 
Ad 2 III: Nærpolitistationer:  
Der skal landet over etableres nye nærpolitistationer og i Midt- og Vestjyllands Politi vil de nye 
nærpolitistationer blive placeret i Struer og Ikast, med en satellit i Brande. Helle Kyndesen takkede 
for hjælpen med at stille yderligere plads til rådighed i forbindelse med udvidelsen af 
nærpolitistationen i Ikast og tillige i forhold til satellit i Brande.  
 
Ad 2IV: Kommunale tryghedsvagter:  
 
Helle Kyndesen redegjorde for initiativet, herunder af der tilvejebringes fornøden lovgivning på 
området. Borgmester Ib Lauritsen og kommunaldirektør Henrik Storgaard tilkendegav, at 
initiativet p.t. ikke overvejes nærmere i Ikast-Brande Kommune.  
 

Ad 3:  
 
3.I: Udviklingen på anmeldelser om vold i nattelivet 
Analyser af voldsområdet viser blandt andet, at volden i nattelivet er afhængig af 
restaurationernes åbningstider, samt at de personer, der oftest udsættes for vold i nattelivet er 
unge mænd, der ikke kender hinanden. Analyser viser desuden, at volden ofte sker et stykke væk 
fra værtshusene, samt at parterne ofte er påvirket af alkohol. 
   
For at forebygge volden er politiet opmærksom på effekten af øget tilstedeværelse af politi i 
nattelivet kan have en effekt, ligesom undersøgelser fra andre lande peger på, at det er vigtigt, at 
man ikke stimler sammen.  
 
 
3 II: Længden af alkoholbevillinger til diskoteker og værtshuse med udvidet åbningstid 
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Helle Kyndesen orienterede om den eksisterende praksis på området, og oplyste, at politiet i 
højere grad fremover vil indstille, at restaurationer med udvidet åbningstid meddeles 
alkoholbevilling i en 4-årig periode. 
 
Ikast-Brande kommune kan tilslutte sig denne praksis. 
 

Ad 4: 
Ingen bemærkninger. 
  
 

Ad 5: 
Claus Hilborg orienterede om kriminalitetsudviklingen,  
 
Omkring rocker/bandesituationen bemærkede Claus Hilborg, at politiets efterretnings-og 
analyseenhed moniterer området, og at der er stort fokus på det. Det er vigtigt, at også 
kommunerne er opmærksomme og kontakter politiet, hvis man får formodning om, at 
grupperinger er i færd med at etablere sig i et område.      
 
Ikast-Brande kommune er ligesom en række andre kommuner belastet af tyverier fra varebiler, om 
end Covid19 og grænseindsatsen har begrænset omfanget. Der er en overhyppighed på 
indbrudsområdet, som afspejles af politiets indsats.  
 
Analyser af voldsområdet viser blandt andet, at volden i nattelivet er afhængig af 
restaurationernes åbningstider, samt at de personer, der oftest udsættes for vold i nattelivet er 
unge mænd, der ikke kender hinanden. Analyser viser desuden, at volden ofte sker et stykke væk 
fra værtshusene, samt at parterne ofte er påvirket af alkohol. 
   
For at forebygge volden er politiet opmærksom på effekten af øget tilstedeværelse af politi i 
nattelivet kan have en effekt, ligesom undersøgelser fra andre lande peger på, at det er vigtigt, at 
man ikke stimler sammen.  
 
 

Ad 6: 
 
Evt.  
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